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Til Udvalget for Småøer 
og 
Udvalget for Landdistrikter og Øer 
 

 Fejø, den 22. juni 2023 
 

 
 
Kære Udvalg for Småøer og Udvalget for Landdistrikter og Øer.  
 

Sammenslutningen af Danske Småøer har netop indsendt vores høringssvar til lovforslag om 
planlov m.m.  

 

Sammenslutningen af Danske Småøer er positive overfor, at der med lovforslaget løsnes op for 
nogle af de begrænsninger, der findes i planloven og naturbeskyttelsesloven, og som i mange år 
har hindret udvikling på småøerne og betydet at tiltag, der kan understøtte erhverv og bosætning 
på småøerne, ikke har kunnet lade sig gøre.  

Sammenslutningen af Danske Småøer understreger, at vi bestemt er tilhængere af en 
strandbeskyttelseszone og ikke ønsker fri adgang til at bygge store komplekser i vandkanten af 
småøerne.  

Vi mener dog overordnet ikke, at der med lovforslaget åbnes tilstrækkeligt op ift. de behov, der er 
på småøerne for at opretholde gode vilkår for bosætning og erhvervsudvikling, herunder også 
muligheder for energianlæg.  
 
Der er i lovforslaget et stort gab mellem de meget få og små ting, der med en ø-udviklingsplan kan 
blive mulige i kystnærhedszonen og især indenfor strandbeskyttelseslinjen på småøerne (fx isbod, 
skilt, fodboldmål osv.), og så til de meget store og omfattende forsøgsprojekter, der efter vores 
mening hverken vil kunne lade sig gøre eller skalamæssigt passe på en småø (hvilket nok heller 
ikke er intentionen i lovforslaget). 
 
Bl.a. er følgende eksempler uddybet i vores høringssvar: 

• Vi mener, at de foreslåede ø-udviklingsplaner skal udvides til også at omfatte etablering af 
boligenheder og energianlæg og ikke kun handle om turismeaktiviteter.  

• Vi mener også at man på baggrund af ø-udviklingsplanerne skal kunne opnå dispensationer 
til projekter, eksempelvis til udnyttelse af eksisterende bygninger, til erhverv, turisme og 
ikke mindst bosætning – også inden for strandbeskyttelseslinjen.   

• Anlæg på havne og allerede etablerede campingpladser bør kunne lade sig gøre også hvis 
disse er omfattet af strandbeskyttelseszonen, som det er tilfældet på nogle småøer.   

• Udarbejdelsen af ø-udviklingsplaner skal holdes på et administrativt tilgængeligt niveau. Vi 
frygter, at de risikerer at drukne i bureaukrati, hvis de skal behandles på linje med 
lokalplaner, og vi mener desuden, at det skal være muligt at lave projekter og dermed 
udviklingsplaner, der ikke nødvendigvis omfatter hele øen, men dele af den afhængig af 
projekternes karakter. Vi mener, at projekter, hvor beboerforening, lodsejer og kommune 
er enige, bør kunne opnå dispensation.  

Offentligt
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• Endelig skal der følge finansiering til kommunerne med, så det sikres, at udarbejdelse af ø-
udviklingsplaner ikke er afhængig af den enkelte kommunes økonomi og derfor risikerer at 
blive nedprioriteret. 

 

Rapport om sagsbehandling i Kystdirektoratet 

Ud over de ting, vi påpeger i høringssvaret, har vi vedhæftet en rapport som LAG Småøerne har 
fået udarbejdet.  

Rapporten omhandler afgørelser af sager fra de danske småøer i Kystdirektoratet og rejser nogle 
kritiske punkter, der bl.a. vedrører: 

• Manglende inddragelse af/stillingtagen i en stor del af sagsbehandlingerne til den 
mulighed, der allerede nu eksisterer, for at dispensere for reglerne i sager på småøerne. 

• Det faktum, at mange af de afviste sager omgøres af klagenævnet 
• En højere afvisningsprocent i sager fra småøerne end på landsgennemsnit, til trods for den 

eksisterende mulighed for dispensation på småøerne. 
• Tilsyneladende stor forskel på sagsbehandlingen blandt de forskellige sagsbehandlere, set 

ift. antallet af afslag/tilladelser 
• Meget lang sagsbehandlingstid. 

 

Vi står naturligvis til rådighed for en drøftelse af emnet. 

 

Venlig hilsen 
Kirsten Sydendal 
Formand 

http://www.danske-smaaoer.dk/
mailto:sekretariatet@danske-smaaoer.dk

